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Ljubo Ma}i}, predsednik Saveta Agencije za energetiku Srbije, o Nacrtu zakona o energetici 
i najavljenim promenama na tr`i{tu 

Utakmica po EU pravilima
Usvakom godi{njem izve{taju

Evropske komisije o napretku
Srbije u evrointegracijama
Agencija za energetiku uvek

dobija pozitivne ocene i komentare

da dobro radi, ali uz primedbu da je
va`no da joj se pro{ire ovla{}enja i
oja~a samostalnost. Novim zakonom
o energetici ova }e institucija dobiti
ve}e nadle`nosti. 

Ljubo Ma}i}, predsednik Saveta
Agencije za energetiku, u razgovoru
za na{ list ka`e da je u toku razmatra-
nje primedbi na nacrt zakona o ener-
getici iznetih u javnim raspravama i

pristiglih od energetskih preduze}a i
institucija, kao i iz Sekretarijata Ener-
getske zajednice. Tek kada bude utvr-
|en kona~an predlog zakona, zna}e
se i koje su primedbe usvojene. 

U EPS-u o~ekuju kredite EBRD i KfW banke

Investicija vredna 
140 miliona evra

K rajem februara Evropska banka za obnovu i
razvoj (EBRD) pokrenula je proceduru razma-
tranja odobrenja kredita od 80 miliona evra za
Elektroprivredu Srbije i do kraja jula o~ekuje se
kona~na odluka. Uz ovaj zajam EPS o~ekuje i
kredit od Nema~ke razvojne banke (KfW) od

60 miliona evra. Tako bi krajem ove godine, u skladu sa
pravilima banaka, zapo~eli procedure posle kojih bi se

stvorili uslovi za investicije u projekte za{tite ̀ ivotne sre-
dine na podru~ju Rudarskog basena Kolubara, vredne
~ak 140 miliona evra.

Kredit EBRD deo je Projekta unapre|enja ̀ ivotne sre-
dine u RB Kolubara i lokalnim sredinama na ovom pod-
ru~ju koji je uradio EPS. Cilj projekta je obezbe|ivanje
ujedna~enog kvaliteta lignita i pove}anje efikasnosti ra-
da termoelektrana. 

REV nastavlja sa aktivnostima 
na izgradnji hidroelektrana 

Brodarevo 1 i 2
Kompanija REV d.o.o. je nedavno potpisala ugovor sa

Energoprojekt Hidroin`enjeringom iz Beograda, o
izradi Studije o proceni uticaja hidroelektrana Bro-

darevo 1 i 2 na ̀ ivotnu sredinu. Aktivnost }e biti realizo-

vana uz po{tovanje visokih standarda i zahteva Svetske
banke i evropske direktive koji reguli{u tu oblast, a na iz-
radi }e biti anga`ovani najkompetentniji instituti iz obla-
sti biolo{kih i socioekonomskih nauka Srbije.
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EPS planira gradnju novih i obnavljanje 
postoje}ih malih hidroelektrana

Velika korist
od malih
elektrana
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Ljubo Ma}i}, predsednik Saveta Agencije za energetiku Srbije, o Nacrtu zakona o energetici 
i najavljenim promenama na tr`i{tu 

Utakmica po EU pravilima
Po novom zakonu, od 2012. godine Vlada Srbije ne}e odre|ivati cenu elektri~ne energije. – Otvaranje tr`i{ta odgovara Elektroprivredi Srbije

U svakom godi{njem izve{taju
Evropske komisije o napret-
ku Srbije u evrointregracija-
ma Agencija za energetiku
uvek dobija pozitivne ocene i
komentare da dobro radi, ali

uz primedbu da je va`no da joj se pro{i-
re ovla{}enja i oja~a samostalnost. No-
vim zakonom o energetici ova }e insti-
tucija dobiti ve}e nadle`nosti. 

Ljubo Ma}i}, predsednik Saveta
Agencije za energetiku, u razgovoru za
na{ list, ka`e da je u toku razmatranje
primedbi na nacrt zakona o energetici
iznetih u javnim raspravama i  pristi-
glih od energetskih preduze}a i institu-
cija, kao i iz Sekretarijata Energetske za-
jednice. Tek kada bude utvr|en kona-
~an predlog zakona, zna}e se i koje su
primedbe usvojene. 

Koja }e to ve}a ovla{}enja dobiti
Agencija za energetiku?

Najvidljivija promena u odnosu na
postoje}i zakon o energetici jeste u nad-
le`nostima u regulaciji cena. Do sada su
preduze}a predlagala nove cene, Agen-
cija je davala mi{ljenje, a potom Vlada
Srbije kona~nu saglasnost. Po nacrtu za-
kona ubudu}e, odnosno od 2012. godi-
ne, Agencija }e donositi kona~nu odlu-
ku o promeni cena elektri~ne energije i
prirodnog gasa i cenama kori{}enja
mre`a za prenos i distribuciju elektri~-
ne energije i gasa i transport gasa i naf-
te naftovodima. Preciziraju se i pro{iru-
ju ovla{}enja Agencije u nadzoru nad
funkcionisanjem tr`i{ta energije, a po-
sebno monopolskih, mre`nih delatno-
sti. Generalno, u na{ zakon ugra|uju se
u potpunosti sva ovla{}enja iz evropskih
direktiva donetih sredinom pro{le dece-
nije, a i mali deo ovla{}enja iz novih di-
rektiva Tre}eg energetskog paketa.

To zna~i da se ubudu}e ne}e de{a-
vati da EPS ili Srbijagas tra`e 15 od-
sto poskupljenja, Agencija da sagla-
snost na 13, a Vlada Srbije odobri 10? 

Vlada ne}e imati tu mogu}nost, i to
je za nju lagodnija pozicija, ali se odgo-
vornost prenosi na Agenciju. 

Da li je mogu}e da se novi na~in re-
gulacije cena primeni od po~etka
2012. godine?

Odredbe zakona mo}i }e da se pri-
menjuju kada stupe na snagu podza-
konska akta i steknu se svi drugi pred-
vi|eni uslovi. Agenciji za energetiku bi-
}e potrebno vi{e vremena nego do sada
da obradi i proceni predloge cena. Ta-
ko je u svim zemljama gde regulatorna
tela odobravaju cene. Te{ko da mo`e da
se krene sa primenom ba{ od 1. janua-
ra 2012. godine. 

[ta se menja u regulaciji cena i ulo-
zi i odnosima EPS-a sa kupcima elek-
tri~ne energije?

EU insistira da se regulisane cene
energije {to pre ukidaju. Ostaju, po od-
re|enim uslovima, regulisane samo ce-
ne energije za doma}instva i male kup-
ce. Trajno i u potpunosti bi}e regulisa-
ne cene kori{}enja prenosne i distribu-
tivne mre`e, tzv. mre`arine, jer su mre-
`e prirodni monopoli. Cilj je da se pro-
izvo|a~i elektri~ne energije izlo`e kon-
kurenciji i prisile na smanjivanje tro-
{kova da bi opstali na tr`i{tu. To je i
osnovni smisao reformi u energetskom
sektoru, jer se zaklju~ilo da je to mnogo
efikasnije, nego da se direktno kontro-
li{u tro{kovi u proizvodnji.

Koliko }e se odnosi promeniti od
2013. godine ?

Ako ostanu re{enja iz nacrta zakona,
svaki kupac priklju~en na prenosnu
mre`u izabra}e snabdeva~a. To mo`e
uraditi i danas, ali }e od 2013. godine to
biti i obaveza. Njegov snabdeva~ mo`e
ostati EPS, ali ako kupac dobije povolj-
niju ponudu, EPS ostaje bez njega. EPS
sam formira cenu, procenjuju}i stanje
na tr`i{tu. Pri tome, ne sme praviti dis-
kriminaciju izme|u kupaca. Pona{anje
na ovom tr`i{tu potpada pod nadle-
`nost Komisije za za{titu konkurencije
i tr`i{ne inspekcije. Od 2014. to }e va`i-
ti i za ostale, izuzev malih kupaca. Za
doma}instva nema bitnijih promena
do 2015. godine, a od tada }e mo}i da
biraju snabdeva~a. Pri sada{njem uslo-
vima, otvaranje tr`i{ta odgovara EPS-u,
jer je cena elektri~ne energije na tr`i{tu
u regionu u proseku oko 60 odsto ve}a
od one po kojoj je EPS prodaje.

Za{to tako dugo ~ekamo na investito-
re za Kolubaru B i tre}i blok TENT B?

Nemam dovoljno informacija za
potpunu ocenu. Ako }emo da demon-
striramo naknadnu pamet, najpovolj-
nije vreme za ulazak u ove projekte je
bilo 2006. i 2007. godina. U poslednje
dve godine investitori su postali veoma
oprezni, naro~ito kada se radi o veli-

kim projektima. Veliki broj najavljiva-
nih projekata u regionu nije pokrenut,
a iz nekih su se veliki  investitori povu-
kli. Odustalo se ili je odlo`en i ve}i broj
projekata – elektrana u zapadnoj Evro-
pi. Porasli su tr`i{ni rizici, kao i oni ve-
zani za stanje u pojedinim zemljama.

Raste cena kapitala, a prognoza je da }e
ostati skup. I na{im elektranama na
ugalj }e u nekom trenutku biti namet-
nut tro{ak emisije ugljen-dioksida i
o~ekuje se da }e on rasti, a {to tako|e
uve}ava oprez investitora. EU najavlju-
je, a Nema~ka je nedavno i formalizo-
vala strategiju dostizanja karbon neu-
tralne (bez emisije ili sa neutralizova-
nom emisijom  CO2) proizvodnje elek-
tri~ne energije do 2050. godine, tako da
se investitori sa tog prostora ne mogu

bitno razli~ito pona{ati ni na na{im te-
ritorijama. Mo`da je vreme i za alter-
nativna re{enja.

Ovih dana se pominje i da bi hava-
rija japanskih nuklearki mogla utica-
ti na tr`i{te energije u svetu. Koliko je
to izvesno?

Te`ina ishoda havarija japanskih nu-
klearnih postrojenja izvesno }e se odra-
ziti na globalni pa i evropski investicio-
ni energetski miks u narednoj deceniji,
pa verovatno i du`e. Manje nuklearnih
elektrana zna~i}e vi{e prirodnog gasa u
elektranama, a to vodi rastu cena gasa,
potpomognutom rastom cena nafte
zbog destabilizacije zemalja izvoznica.
Moda odustajanja od elektrana na ugalj
}e se, bar u nekom periodu, preispitiva-
ti, pa to mo`e ponovo podi}i vrednost
projekata EPS-a. Na {irem prostoru, vi-
{e elektrana na ugalj podi`e cenu emito-
vanog CO2 i to postepeno ubrzava
atraktivnost obnovljivih izvora energi-
je, u meri u kojoj se te tehnologije budu
razvijale i njihovi tro{kovi padali. Za in-
tegrisanje vi{e obnovljivih izvora u
energetske sisteme potrebne su i velike
investicije u energetske mre`e i rezervne
kapacitete. Ma kako bilo, jedino je izve-
sno da }e cene energije rasti. Ako je ta-
ko, optimalno re{enje je tro{iti {to ma-
nje. Drugim re~ima, manje investirati u
velike megavate, a vi{e u male negavate,
kao {to je izolacija. To nikada i nigde ni-
je i{lo lako i re|e je uspe{no, ali izgleda
da nam druge nema. 

[ta nas jo{ ~eka na velikom energet-
skom tr`i{tu?

Bi}e i dodatnih konsekvenci. Rast
udela obnovljivih izvora energije i takse
na CO2 su`avaju prostor za delovanje
tr`i{ta u proizvodnji elektri~ne energi-
je i sada se u Velikoj Britaniji privodi
kraju koncepcijsko preispitivanje tr`i-
{nog energetskog modela. Britansko
ministarstvo za energiju i klimatske
promene ima sve vi{e posla. Ne mora-
mo mi odmah da reinkarniramo na{e,
niti je najva`nije da imamo energetsko
ministarstvo, ali moramo imati ener-
getske pameti koju }e neko organizova-
ti da istrajno radi i izlazi na kraj sa svim

ovim {to se iza brda valja. Treba da zna-
mo {ta }emo i kako preduzimati i koli-
ko nas koja opcija ko{ta, te da bar ma-
nje pogre{imo, na primer ako budemo
morali da do 2020. godine pove}amo
procenat obnovljive energije za 6,7 od-
sto ili da umemo da doka`emo nekom
da to nije mogu}e, u slu~aju da mora-
mo da smanjujemo emisiju CO2 za ne-
ki procenat, ako gas ko{ta 500 dolara za
1.000 kubnih metara ili zastanu novi
gasovodi. A. Muslibegovi}

Intervju prenosimo iz lista „kWh“

Bolje graditi nego uvoziti
^esto se pominje i da je niska cena ki-

lovat-sata krivac za uru{avanje EPS-a?
Ne znam da se ne{to uru{ilo, mada je ja-

sno i poznato da dolaze godine u kojima }e
Srbija ili uvoziti sve vi{e struje ili graditi elek-
trane. Ovo drugo je sigurno bolje i jedino ta-
ko se obezbe|uje sigurnost snabdevanja i
podsti~e ekonomski razvoj zemlje. Novi in-
vestitori, me|utim, ne}e ulagati ako cene
budu niske, a EPS ne}e imati dovoljno para.
Sa veleprodajnom cenom od oko tri evrocen-
ta za kWh nikakva nova elektrana ne bi se
mogla isplatiti. Profit EPS-a bi}e, naravno,
ve}i, ako su mu tro{kovi manji i Agencija je
na tome i do sada insistirala i neki ne mali
tro{kovi nisu u{li u sada{nju cenu, a tako }e i
ubudu}e biti, ali to nije dovoljno. Novim za-
konom se ubrzava uvo|enje tr`i{ta, ali se,
kao {to pokazuje prethodna praksa, na cene
mo`e i mora uticati merama trajnijeg karak-
tera – dugoro~nom energetskom politikom.

Ni`a cena za siroma{ne privremenog karaktera
Agencija se svojevremeno anga`ovala na izradi socijalnih karata?

Mada u tome nema nikakvih nadle`nosti, Agencija u~estvuje u pripremi mera za za{titu siroma-
{nih i insistira da se one {to pre po~nu primenjivati, jer se bez njih cene energije te{ko mogu dove-
sti na realan ili tr`i{ni nivo. Iz Ministarstva rada najavljuju da }e tokom ove godine biti spremni za
po~etak primene. Nije problem da se utvrde kriterijumi i metodologija, ve} da se na terenu do|e do
imena i prezimena. A {to se ti~e mere da potro{a~i koji tro{e do 350 kilovat-sati pla}aju elektri~nu
energiju po ni`oj ceni, to treba da bude privremenog karaktera, dok se direktno na efikasan na~in ne
re{i za{tita siroma{nih. Ovim se {titi veliki broj siroma{nih, ali istovremeno i veliki broj onih koji to ni-
su. Ali, trenutno bolje mere nema. 

Investitori postali veoma oprezni kada je re~ o velikim projektima: Termoelektrana „Nikola Tesla“

REV nastavlja sa aktivnostima na izgradnji hidroelektrana Brodarevo 1 i 2 na Limu

Potpisan ugovor sa 
Energoprojekt Hidroin`enjeringom

K ompanija REV d.o.o. je ne-
davno potpisala ugovor sa
Energoprojekt Hidroin`enje-
ringom iz Beograda, o izradi
Studije o proceni uticaja hi-
droelektrana Brodarevo 1 i 2

na ̀ ivotnu sredinu. Aktivnost }e biti re-
alizovana uz po{tovanje visokih stan-
darda i zahteva Svetske banke i evrop-
ske direktive koji reguli{u tu oblast, a na
izradi }e biti anga`ovani najkompe-
tentniji instituti iz oblasti biolo{kih i so-
cio-ekonomskih nauka Srbije.

Prilikom izrade, fokus }e biti na o~e-
kivanim pozitivnim socio-ekonom-
skim i demografskim efektima realiza-
cije projekta, uklju~uju}i pove}anje
ukupnog standarda, zaposlenosti i bu-
d`eta lokalne zajednice, smanjenje mi-
gracije stanovni{tva, kao I turizam,
sport, rekreaciju, ribolov. Tako|e, kra-
jem marta REV.d.o.o. - Sa ̀ eljom da Sr-
bija dobije postrojenja kojim }e znatno
pove}ati proizvodnju iz obnovljivih iz-
vora energije, do pro{le godine smo u
projekat investirali ne{to manje od 10
miliona evra, a vrednost novih ugovo-

ra, potpisanih u 2011. godini, iznosi 2,
4 miliona evra, isti~e Milan ]u{i}, za-
menik direktora REV d.o.o. REV  po-
sluje u oblasti energetike i fokusirana je
na razvoj obnovljivih izvora energije, a
najva`niji projekat je gradnja hidroe-
lektrana Brodarevo 1 i Brodarevo 2 na
reci Lim. To je najve}a privatna investi-
cija u proizvodnji ~iste energije, vredna
~ak 140 miliona evra. Ukupna instalisa-
na snaga dve elektrane trebalo bi da bu-
de 58,4 megavata - 26 za Brodarevo 1 i
32,4 za Brodarevo 2, dok je predvi|ena
godi{nja proizvodnja 230 gigavat sati,
{to je dovoljno za snabdevanje 60.000
doma}instava. 

- Na{ cilj je da budemo pouzdani
partneri lokalne zajednice, da komplek-
snim projektima donesemo prosperitet
toj sredini i da dobrobit osete i investi-
tor i lokalna zajednica ~ije resurse kori-
stimo. Na poslovima gradnje dve hi-
droelektrane bi}e anga`ovano oko
1.200 ljudi, rekao je Milan ]u{i}. Od
prate}ih projekata, prema ugovoru sa
Energoprojekt Hidroin`enjeringom, iz-
rada studije izvodljivosti i idejnog pro-

jekta treba da se zavr{i do septembra
2011, dok izrada projekta izme{tanja
dela magistralnog puta M21 ka Crnoj
Gori treba da se okon~a u julu ove go-
dine. Potpisan je i ugovor o izradi Hi-
drauli~kog modela za HE Brodarevo 1
i 2 sa Brodarskim Institutom Zagreb, sa
rokom za zavr{etak u junu, a zavr{etak
istra`nih radova koji su ugovoreni
predvi|en je za period maj - jun. Reser-
voir Capital Corporation je kompanija
sa aktivnostima u oblasti rudarstva i
energetike, ~ije sedi{te se nalazi u Van-
kuveru (Kanada) i kao veoma profita-
bilna firma kotira se na berzama u To-
rontu, Berlinu i Frankfurtu. Ova kom-
panija, u Srbiji je aktivna od 2002. godi-
ne i u svom vlasni{tvu poseduje kom-
panije Renewable Energy Ventures
(REV d.o.o.) i Southern European
Exploration (SEE) d.o.o. Otvorene su
dve lokalne kancelarije - jedna u Prije-
polju i Info cenar u Brodarevu sa {esto-
ro zaposlenih, a projektanti u kompa-
niji vode}i su stru~njaci u oblasti hidro-
in`enjeringa.

G. Vlaovi}

Vrednost novih ugovora, potpisanih u 2011. godini, 2, 4 miliona evra : Milan ]u{i}, zamenik direktora REV d.o.o.

Deseti Simens dan odr`an u ̂ a~ku

U okviru kampanje „Energet-
ska efikasnost i za{tita `ivot-
ne sredine”, u saradnji sa
Gradom ^a~kom, kompani-
ja Siemens d.o.o. Beograd or-
ganizovala je po deseti put

„Simens dan”, u sali Skup{tine grada
^a~ka. U prisustvu zamenika gradona-
~elnika Sa{e Obradovi}a , privrednici-
ma iz ^a~ka, Gornjeg Milanovca, Iva-
njice i Lu~ana predstavljeni su konkret-
ni predlozi i re{enja u oblasti energetike
i industrije iz Siemensovog portfolija.  

Cilj kampanje „Energetska efika-
snost i za{tita ̀ ivotne sredine“ je pomo}
privrednicima da {to lak{e prebrode

efekte ekonomske krize i unaprede po-
slovanje primenom savremenih Sie-
mensovih re{enja iz ekolo{kog portfoli-
ja. Predstavnicima lokalne samouprave
i kompanija iz Moravi~kog okruga
predstavljeni su proizvodi i re{enja koji
im mogu pomo}i da, unapre|uju}i
energetsku efikasnost svojih preduze}a,
ostvare prednost u odnosu na konku-
renciju, kroz ulaganja koja se brzo vra-
}aju, a istovremeno i smanje operativne
tro{kove poslovanja kao i tro{kove u
proizvodnji. - Zelene tehnologije pred-
stavljaju zna~ajan segment Siemenso-
vog poslovanja, u kome se ostvaruje
zna~ajan prihod. Prilikom izgradnje

objekata va`no je voditi ra~una o ener-
getskoj efikasnosti, jer se tako mogu
smanjiti operativni tro{kovi na du`i rok,
pa }e i proizvod kompanije biti konku-
rentniji na tr`i{tu. U krizno vreme, ka-
da svaki procenat u{tede mo`e doneti
bolju prodaju, ovakve investicije mogu
biti presudne za uspeh, pa ~ak i opsta-
nak kompanije - rekao je Pavle Bani},
direktor divizije Bilding tehnolod`is u
Simens d.o.o. Beograd. Doga|aju, koji je
zavr{en konstruktivnom diskusijom na
temu re{enja za energetsku efikasnost
prisustvovali su zvani~nici gradske sa-
mouprave, lokalni privrednici, kao i vi-
soki predstavnici Simensa. G. V.

U EPS-u o~ekuju kredite EBRD i KfW banke

Investicija vredna 
140 miliona evra

Krajem februara Evropska ban-
ka za obnovu i razvoj (EBRD)
pokrenula je proceduru razma-
tranja odobrenja kredita od 80
miliona evra za Elektroprivre-
du Srbije i do kraja jula o~ekuje

se kona~na odluka. Uz ovaj zajam EPS
o~ekuje i kredit od Nema~ke razvojne
banke (KfW) od 60 miliona evra. Tako bi
krajem ove godine, u skladu sa pravilima
banaka, zapo~eli procedure posle kojih bi
se stvorili uslovi za investicije u projekte
za{tite `ivotne sredine na podru~ju Ru-
darskog basena Kolubara, vredne ~ak
140 miliona evra.

Kredit EBRD deo je Projekta una-
pre|enja ̀ ivotne sredine u RB Koluba-
ra i lokalnim sredinama na podru~ju
ovog privrednog dru{tva koji je uradio
EPS. Cilj projekta je obezbe|ivanje
ujedna~enog kvaliteta lignita i pove}a-
nje efikasnosti rada termoelektrana. 

– Sredstvima iz ova dva zajma treba-
lo bi da se nabavi sistem za upravljanje
kvalitetom uglja u zapadnom delu RB
Kolubara, sa izgradnjom deponije i to }e
omogu}iti upravljanje kvalitetom uglja
u realnom vremenu, odnosno u samom
procesu proizvodnje – objasnio je Slo-
bodan Mitrovi}, direktor za strategiju i
investicije u proizvodnji u Direkciji
EPS-a za strategiju i investicije. – Bi}e
nabavljen i BTO sistem (bager, sistem
transportera i odlaga~) za novi povr{in-
ski kop Polje „C“ u isto~nom delu RB
Kolubara, kako bi nadoknadili manjak
otkopanog uglja, a bi}e nabavljen i od-
laga~ za me|uslojnu jalovinu za povr-

{inski kop „Tamnava Zapadno polje“.
Novi odlaga~ i sistem upravljanja kvali-
tetom su me|u prioritetima,  jer termo-
elektrane ne mogu da rade bez takvog
sistema na kopovima. 

Mitrovi} isti~e da su ovog puta ove
strane banke iskoristile i oslonile se na do-
ma}u dokumentaciju i na{e projektant-
ske ku}e, te su i odlu~ile da samo rade
uvid i analizu. Stru~njaci iz EBRD su ve}
uradili procenu i rekli da je dokumenta-
cija dobra, a za dva meseca o~ekuje se i
mi{ljenje nema~ke KfW banke o tehni~-
kom delu dokumentacije, kao i o geolo-
{kim rezervama u Kolubari i ekonom-
skim parametrima projekta. Planirano je
da EPS sredinom ove godine dobije sagla-
snost na kori{}enje sredstava i potom
kre}e faza izrade tenderske dokumenta-
cije. Deo poslova radi se paralelno kako bi
se {to pre krenulo u nabavku opreme. 

– Ovo je najve}i projekat u rudar-
skom sektoru i obuhvati}e goru}e inve-
sticije u Kolubari – objasnio nam je Mi-
trovi}. – Neophodna je prednajava ten-
dera kako bi cela ma{inska industrija
stavila te nabavke u svoje planove, jer je
re~ o opremi te{koj 20.000 tona. Posle
prednajave sledi raspisivanje tendera i
procena ponuda. Polovinom 2012. go-
dine trebalo bi da budu izabrani partne-
ri za gradnju opreme i da krene sprovo-
|enje projekta. Rok za zavr{etak je tri
godine. Jedan od ciljeva ovih projekata

je da RB Kolubara eksploati{e postoje}e
resurse na efikasniji i ~istiji na~in, a Ko-
lubara, sa godi{njom proizvodnjom od
oko 30 miliona tona uglja obezbe|uje
oko 75 odsto lignita koji se koristi u ter-
moelektranama EPS-a. Zavr{etkom ove
investicije termoelektrane }e se snabde-
vati lignitom ujedna~enog kvaliteta, ~i-
me }e se zna~ajno smanjiti kori{}enje
mazuta kada je kvalitet lignita lo{. To }e
omogu}iti da TE rade u skladu sa pro-
jektovanim parametrima uz smanjenje
emisija CO2 i drugihzaga|uju}ih mate-
rija. Efikasniji rad, uz kvalitetniji ugalj
smanji}e tro{kovo dr`avanja i habanja
opreme. D. E.

Ispunjavanje pravila EU
Sprovo|enje ovog projekta treba da stvori

uslove da se dostignu nacionalne ciljne vred-
nosti emisija CO2. Na taj na~in bi}e mogu}e i
da termoelektraname u Obrenovcu ispune sve
stro`e grani~ne vrednosti emisije definisane
nedavno usvojenom direktivom Evropske uni-
je 2010/75 o industrijskim emisijama. 

Uz pomo} zajmova EBRD i KfW banke, realizova}e se projekti za{tite `ivotne sredine: Rudarski basen Kolubara
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EPS planira gradnju novih i obnavljanje postoje}ih malih hidroelektrana

Velika korist od malih elektrana

UElektroprivredi Srbije na-
meravaju da grade nove
male hidroelektrane ali i da
modernizuju postoje}e, ka-
`u u toj kompaniji. Jo{
2009. godine usvojen je

programski zadatak za definisanje
opravdanosti revitalizacije i moderni-
zacije pojedinih malih HE,  a kasnije
je formirana i radna grupa koja se fo-
kusirala na postoje}e elektrane, ali i
na mogu}nosti gradnje na postoje}im
branama koje su u vlasni{tvu lokalnih
samouprava, Srbijavoda ili drugih. 

Prema re~ima nadle`nih u Direk-
ciji EPS-a za strategiju i investicije, u
me|uvremenu ukazale su se opcije
gradnje malih HE i na objektima
EPS-a, ali i potpuno novih malih hi-
droelektrana. Rezultat svih inicijati-
va i opcija je kandidovanje u po~et-
noj fazi 26 malih HE za kredit Evrop-
ske banke za obnovu i razvoj od 45
miliona evra. Od tih 26 malih HE, u
vlasni{tvu EPS-a je 17, dok bi dodat-

nih devet moglo da se gradi na vodo-
privrednim akumulacijama. Poten-
cijalno, za narednu fazu,  razmatra se
jo{ devet lokacija, gde pored prvih 26
mo`e da se uklju~i i pet malih HE na
postoje}im TE i HE u okviru EPS-a i
~etiri sasvim nove lokacije. 

Darko Nikoli}, iz Slu`be za strate-
{ko planiranje u Direkciji EPS-a za
strategiju i investicije nagla{ava da je
pripremljen spisak svih postoje}ih
malih HE i lokacije gde bi moglo da
se gradi na postoje}im vi{enamen-
skim objektima, spremni su  podaci
za sve lokacije,  sa koliko snage u tim
HE i koliko bi trebalo investirati, li~-
ne karte za sve lokacije. Sa EBRD je
dogovoreno da se uradi dokumenta-
cija, jer je postoje}a stara i vi{e dece-
nija. Nikoli} dodaje i da je  potrebno
da se uradi pripremni dokument ko-
ji bi bio i osnovni deo studije, koju bi
radila banka i tako bi se lak{e utvrdi-
le tehni~ke specifikacije, lokacije i is-
plativost. Kompleksnost ovog pro-

jekta  je u tome {to su lokacije
razu|ene po celoj Srbiji i {to
}e se u okviru njega realizova-
ti prakti~no na desetine neza-
visnih projekata. Rok za izra-
du pripremnog dokumenta je
tri meseca. Polovinom marta
delegacija EBRD obi{la je lo-
kacije na podru~ju Ni{a i to
male HE Selova, Si}evo i Sve-
ta Petka, kao i lokacije na
podru~ju Valjeva, Arilja i Iva-
njice. Delegacija EBRD ima
pozitivne utiske posle obila-
ske nekoliko malih HE i vidi
isplativost projekata. - Nov-
cem od kredita planirano je
da se na ovih 26 lokacija dobi-
je 23 nova megavata i revitali-
zovanih 35 megavata sa po-
stoje}ih malih HE i u tu snagu
uklju~ene su i HE Me|uvr{je
i Ov~ar Banja. Proizvodnja bi
se pove}ala sa postoje}ih 52
na oko 150 miliona kilovat -
sati godi{nje - nagla{ava Ni-
koli}. U prvoj fazi projekta, fi-
nansiranog uz pomo} EBRD,
bile bi obuhva}ene male HE
Radaljska reka, Vrelo , Ra{ka,
Selja{nica, Turica,  Kratovska reka,
Pod gradom,  Moravica, Sveta Petka,
Si}evo,  Temac, Sokolovica, Gamzi-
grad, Vu~je, Jela{nica, kao i „Ov~ar
banja i Me|uvr{je. Od tih 17 malih

HE dve trenutno nisu u pogonu. De-
vet lokacija na vodoprivrednim aku-
mulacijama koje su planirane za
gradnju malih HE i  predvi|ene su

Programom ostvarivanja strategije
energetike su ]elije,  Bovan, Barje,
Zlatibor, Parmenac, Rovni, Selova,
Svra~kovo i Vrutci. D. E.

Novi megavat posle dve decenije
Programom ostvarivanja strategije energetike predvi|eno je kori{}enje akumluacija. EPS

je odabrao akumulaciju „Prvonek“ da bude prvi pilot-projekat, na kojoj }e se  graditi mala HE
„Prvonek“. Za skoro {est meseci Direkcija EPS-a za strategiju i investicije sprovela je tender za
izbor konsultanta koji je uradio Glavni projekat i pribavio sva potrebna mi{ljenja i saglasnosti i
zavr{en je tender za nabavku opreme koja treba da bude isporu~ena do kraja maja. Sada je u to-
ku ugovaranje gra|evinskih radova, koji bi trebalo da po~nu polovinom aprila. Zavr{etak ovog
objekta predvi|en je  do kraja avgusta i to bi bio prvi novi megavat posle dvadeset godina. 

Kandidovano 26 malih hidroelektrana za kredit EBRD: HE Sveta Petka


